
مردم برقرار كنيد، نمي تواني��د مدافع خوبي براي انقلاب باش��يد. 
مرحوم دعايي به كس��اني كه مث��ل او نمي انديش��يدند هم احترام 
مي گذاشت و با آنها متواضعانه برخورد مي كرد. اين شيوه و سلوك 
اجتماعي را رهبر معظم انقلاب هم مي پسنديدند و اين را مي توان از 

متن حكم ايشان به آقاي صالحي فهميد. 
 فكر مي كنيد از ابتداي انقلاب تا حالا روشنفكران چه 
نسبتي با انقلاب اسلامي برقرار كرده اند و فراز و فرود 

آن را چه مي دانيد؟
بخشي از روشنفكران ما نتوانس��تند معدل خواسته هاي مردم را در 
انقلاب اس��لامي درك كنند و براي همين از انقلاب جا ماندند و به 

كمك نظام نيامدند، البته نظام مستقر هم با تكيه بر پشتوانه مردم 
و به دليل فش��ارهايي مثل جنگ، تحريم و دش��مني هاي امريكا و 
كارش��كني گروهك ها با آنها برخورد دفعي كرد. من هميش��ه اين 
حسرت را مي خورم كه  اي كاش چهره اي چون زنده ياد مهدي اخوان 
ثالث بعد از انقلاب هم در كنار نظام مي ماند. حالا كسي مثل شاملو 
با نظام ديني تضاد مبنايي داشت اما اخوان رند يك لاقبايي بود كه 
عش��ق امام رضا)ع( و اهل بيت)ع( در دلش موج مي زد و اعتنايي به 
كف و هوراي بيگانگان نداش��ت. در مبارزه با رژيم شاه هم در كنار 
انقلابيون بود، اما وقتي سلطنت سرنگون و از ايشان خواسته مي شود 
به عنوان يك چهره شاخص در كنار انقلاب باشند، ايشان نمي پذيرند. 
اخوان براي ما در شعر يك اسطوره است؛ هم در فرم، هم زبان، هم 
در مضامين، من خودم در ميان شاعران كس��ي را به بزرگي ايشان 
نمي شناسم. انقلاب پيروز ش��د و نياز به كار فرهنگي داشت و نبايد 
روشنفكران عرصه را خالي مي كردند. مردم جلو افتادند و آنها عقب 
ماندند و اين باعث ناكامي هاي متعدد براي آنها و مردم ش��د، البته 
غفلت ها و خطاهايي نسبت به حوزه فرهنگ و هنر از سوي مسئولان 
صورت گرفت كه قابل كتمان نيست، اما اگر بخشي از روشنفكران 
همسو با انقلاب اين سنگر را خالي نمي كردند و به خواسته مردمي 
كه تابع امام بودند احترام مي گذاشتند، ما امروز با اين مشكل مواجه 
نبوديم كه تعدادي از جوان ها دچار اين توهم بش��وند كه اگر مقابل 
انقلاب باشند، وجهه اي براي آنها خواهد داشت و در تاريخ قهرمان 
خواهند شد. نه جانم! از اين خبرها نيست. انقلابي كه بعد از 40سال 
اسطوره اي چون قاسم سليماني را در آستين دارد، با توهم قهرمان 
شدن به وسيله رويارويي، آسيب نمي بيند، البته هر كسي حق دارد 
مخالف باشد اما بي انصافي است كه خيلي راحت بگويند لابد اينهايي 
كه به انقلاب وف��ادار ماندند، جيره خوار هس��تند! ديگر خبر ندارند 
شاعران انقلاب با چه مشقت هايي دست وپنجه نرم مي كنند. ما هم از 
كاستي ها رنج مي كشيم، ما هم اعتراض داريم اما من معتقدم ساختن 

مهم است نه ويران كردن. 
 شما را يك شاعر اصلاح طلب خطاب مي كنند اما تقريباً 
يك دهه است كه ردي از شما در رسانه هاي اطلاح طلب 
ديده نمي ش�ود. فكر نمي كني�د آنها ش�ما را بايكوت 

كرده اند؟خودتان چنين پيش بيني مي كرديد؟
اين به طور طبيعي براي ش��خص م��ن اهميتي ندارد، اما درس��ت 
مي گوييد. اشعار و مطالب من در رس��انه هاي اصلاح طلب منعكس 
نمي ش��ود. لابد دليلي دارند كه هر چه باشد براي من محترم است، 
ولي اينكه مضامين ارزشي را از دايره آثار هنري حذف كنند، خدمتي 
به اصلاحات نيس��ت، البته م��ن ارتباطم ب��ا رأس اصلاحات خيلي 
ارتباط خوبي است. هميش��ه از محضر آقای خاتمی بسيار آموختم 
و ايش��ان نيز خيلی به بنده لطف دارند، به همين دليل رس��انه هاي 
اصولگرا اغلب مرا شاعر اصلاح طلب معرفي مي كنند، اما رسانه هاي 
اصلاحات اين را قبول ندارند. به هر حال مهم نيست، من برخوردهاي 
دفعي زياد ديده ام؛ هم از درون حاكميت، هم از بدنه اصلاح طلبان، 
اين البته در بدنه مسئولان فرهنگي هم همواره ديده مي شود، ولي 

كار خودم را مي كنم. 
 رويكرد اصلاح طلبان در حل مش�كلات كشور بيشتر 
نگاه به بيرون دارد. آقاي روحاني كليد حل مش�كلات 
كش�ور را در سياس�ت خارجي مي دانس�ت. خب اين 
برخ�لاف ن�گاه رهبر معظ�م انقلاب اس�ت كه ريش�ه 
مش�كلات را درون كش�ور مي دانند و معتقدند راه حل 
داخل كشور است. نگاه اصلاح طلبان حضور منطقه اي 
ايران را مزاحم مي داند و ش�ما با اشعاري كه در تمجيد 
مقاومت اس�لامي از يمن تا فلسطين مي س�راييد، در 
سليقه سياس�ي آنها بازي نمي كنيد. ش�ايد علت اين 

كم لطفي ها همين باشد. 
من كليت اين حرف شما را قبول دارم اما فكر نمي كنم نگاه اصلاحات 
محدود به اين گرايش باش��د، البته من س��ليقه سياسي ام را خودم 
انتخاب مي كنم و كاري ندارم اين يا آن جناح خوش ش��ان بيايد يا 
بدش��ان بيايد، مثلًا از ابتداي حضور مؤثر ايران در منطقه به شدت 
مدافع آن بودم. حالا بحث ميدان و ديپلماسي يك بحث مفصلي است 
و نمي شود كسي را يا جناحي را كه چون من نمي انديشد، تكفير كرد. 
اختلاف نظر در اين عرصه خطير بديهي اس��ت. پيامبر اسلام)ص( 
مي فرمايند، اختلاف نظر در ميان علماي امت من رحمت است. مهم 
اين است كه رشته الفت نبايد از هم بگسلد. حالا عده اي اختلاف نظر 
دارند و نظرشان محترم است، اما به نظر مي رسد بعضي ها از كليت 
انقلاب جدا شده اند. من معتقدم كس��ي اگر از انقلاب پشيمان شده 
اشكالي ندارد صريح اعلام كند اما اگر پشيمان نشديم، قرار نيست 

رهبر معظم انقلاب نظرش��ان را با نظ��ر ما تطبيق بدهند. ايش��ان 
مانيفست خودشان را از امام گرفته اند، امام هم از حوزه هاي علميه 
گرفته اند. اين انقلاب يك حركت ريش��ه دار در تاريخ اس��ت. صرفاً 
تعلقي به اين 40سال ندارد. يك مطالبه دست كم هزارساله در ميان 
علماي شيعه  پشتش بوده است. قرن ها اين بذر زير خاك بوده و حالا 
جوانه زده است. ريشه هاي محكم فكري و عقيدتي دارد. شايد اين 
نهال به چشم عده اي نحيف و كوچك بيايد اما ريشه هاي آن استوار 
و مقاوم است. حال چنين انقلابي چرا نبايد در حوزه تمدني خودش 
اثرگذار باشد. چرا نبايد الهام بخش باشد؟ اين الهام بخش بودن حق 

انقلابي با اين عظمت است و نمي شود جلويش را گرفت. 
 قبول داريد عده اي آقاي خاتمي را اينجوري قبول دارند 
كه ايشان مي تواند انقلاب اسلامي را از يك مرحله گذار 
به سمت سكولاريسم يا پروتستانيسم اسلامي يا چيزي 
ش�بيه اين رهنمون كند و ارادت ش�ان به ايشان هم از 

همين نشئت مي گيرد؟
من اين را مي دانم كه شخص آقاي خاتمي هرگز اين را نمي خواهد، 
من با ايشان نشست و برخاس��ت دارم و مي دانم كه دلبسته رهبري 
و انقلاب هس��تند، البته عده اي از اصلاح طلبان ممكن است چنين 
ذهنيتي داشته باشند، ولي طيف اطرافيان ايشان شامل گرايش هاي 
مختلف است و اين طور نيس��ت كه نظر همه آنها نظر ايشان باشد. 
خود ايش��ان بارها از اينكه من حرمت رهبر معظ��م انقلاب را حفظ 
كرده ام و ايشان هم به بنده لطف دارند، ابراز خرسندي كرده اند. به 
هر حال همه مي دانند كه من هر گرايش و سليقه اي كه داشته باشم، 
كس��ي را به اندازه رهبر معظم انقلاب قبول ندارم، ولي اين را مانعي 
براي تعامل با سليقه هاي ديگر نمي بينم. حالا شايد خيلي ها طرفدار 
نرمش در برابر غرب باشند، به نظرش��ان احترام مي گذارم اما چون 
باور من اين است كه هيچ كس به اندازه رهبر معظم انقلاب ماهيت 

غرب را نشناخته است، طرفدار نظر ايشان هستم. 
 پس فكر مي كنيد اي�ن غرب گرايي اصلاح�ات از كجا 

مي آيد؟
اين تعبير ش��ما را قبول ن��دارم. اصلاحاتي كه از خط امام ريش��ه 
بگيرد، نمي توان��د غرب گرا باش��د. اگر هم بعضي اش��خاص به اين 
گرايش متمايل شده اند، نگاه اعتقادي و سليقه سياسي شان تغيير 
يافته اس��ت. من با آنها همراستا نيس��تم و براي همين شايد برخي 
اصلاح طلب ها حق داشته باشند امثال بنده را غريبه بدانند، ولي من 
فكر مي كنم اگر آنها تغيير كرده اند، قرار نيست من هم تغيير كنم، 
البته تغيير جهت دادن جرم نيس��ت و هر كسي حق دارد مسيرش 
را عوض كن��د، ولي چرخش هاي ۱۸0درج��ه اي را درك نمي كنم، 
مثلًا اينكه مي بينم روشنفكران ديني با ش��ريعتي هم مشكل پيدا 

كرده اند!
زماني اصلاح طلب ها سعي مي كردند شريعتي را مصادره 
كنند اما به مرور به قطعيت رسيدند كه تفكر شريعتي 
خيلي انقلابي تر از آن اس�ت كه به كار اصلاحات بيايد. 
چند سالي است كه ديگر زياد به شريعتي نمي پردازند. 
باز هم من اين را به اصلاحات ربط نمي دهم. بهتر است بگوييم همان 
روش��نفكران ديني كه البته از اصلاحات هم عبور كرده اند. اينها نه 
تنها ديگر به ش��ريعتي نمي پردازند كه بارها در سخنراني استادان 
بزرگواري كه نام نمي برم و به هر حال مرجع فكري هستند مي بينم 
كه دارند به شريعتي پرخاش مي كنند. جالب اين است كه شريعتي 
تعريض هاي زيادي به روحانيت ش��يعه داشته اس��ت اما امروز اين 
روشنفكران هستند كه به شريعتي حمله مي كنند. گويي روحانيت 
ما شريعتي را بخشيده است اما بخشي از روش��نفكران ما انگار او را 
به عنوان يك دشمن جديد شناخته اند! شريعتي به كنار، يك عمر 
روش��نفكران ما زير علم جلال آل احمد س��ينه زده اند و الان جلال 
هم مورد غضب بخشي از اين آقايان است. اين البته بايد ريشه يابي 
شود كه چرا جامعه روش��نفكري ما اينقدر در مقابل غرب احساس 
خودباختگي دارد. ش��ما ببيني��د همين اتحادي كه اي��ن روزها در 
مشرق زمين ميان ايران و روسيه و چين ايجاد شده چه موجي ايجاد 
كرده است، با خيلي از جوان ها وقتي در اينباره صحبت مي كنيد كه 
مگر ما در منطقه آسيا و ش��رق واقع نشديم. مگر روسيه همسايه ما 
نيست. مگر چين با فاصله يك كشورهمسايه ما نيست؟ پس چرا ما 
نبايد با اينها تعامل مثبت و رابطه گرم داشته باشيم و اساساً امريكا 
چه نسبتي با ما در منطقه دارد تا حدودي قانع مي شوند، اما برخي 
رس��انه ها جوري القا مي كنند كه ايران وابس��ته ش��ده و جمهوري 
اس��لامي ش��عار اس��تقلال را فراموش كرده كه اينها شيطنت آميز 
و گمراه كننده اس��ت. معتقدم اين تنزل دادن بح��ث اصلًا زيبنده 

جريان هاي ريشه دار سياسي نيست. 
 اگر موافق باشيد از فضاي سياست قدري فاصله بگيرم. 

خانواده چقدر در شاعر شدن شما نقش داشته است؟
من بيشتر شاعر شدن خود را مديون مادرم هستم. مادرم هم آموزگار 
بود، هم طبع ش��عر داش��ت. با اينكه زني به روز بود، باورهاي عميق 
اعتقادي هم داش��ت. ما پيش از انقلاب در شهرس��تان نور زندگي 
مي كرديم و جزو خانواده هاي نامدار آن منطقه بوديم. به هيچ وجه 
هم خانواده اي انقلابي نبوديم، باورهاي مذهبي من از طرف مادرم 
به من رسيده است. مرحوم مادرم صداي خوشي داشت و در محافل 
زنانه قرآن مي خواند و درس مي داد و سحرهاي ماه رمضان جلسات 
پررونقي داشت. اصلًا من با صداي مادرم به دامن شعر پرتاب شدم. 
يادم است پيش از انقلاب به مادرم چون زن سرشناس و سخنوري 
بود پيشنهاد شده بود رياست س��ازمان زنان در استان مازندران را 
بر عهده بگيرد. ايش��ان زير بار نرفت اما خيلي اصرار كردند. ايشان 
را دعوت كردند به س��اري و مادرم بالاخره راضي ش��د و رفت و يك 
حكمي به ايشان دادند و گفتند فقط يك خواهشي از شما داريم كه 
در محل كار روسري س��ر نكنيد كه من با اينكه خيلي كوچك بودم 
اما به خاطر دارم مادرم همان جا حكم را پاره كرد و گذاش��ت روي 
ميز و به نور برگش��تيم. من از نظر عاطفي و اعتقادي مديون مادرم 
هستم، اما خانواده ام باور انقلابي نداش��ت و من سال۱357 خودم 
راهم را انتخاب كردم. اين را هم مديون مادرم هستم. اولين مواجهه 
من با انقلاب به عنوان يك كودك در ش��هري دورافتاده اين بود كه 
تصوير امام را براي اولين بار در روز ۱2بهمن از تلويزيون ديدم. پيش 
از آن هيچ شناختي از امام نداش��تم، هيچ كنجكاوي ای هم نداشتم 
و تصويري از ايش��ان هم نديده بودم. خيلي از بستگان ما مرتبط با 
دربار بودند. من در معاشرت با خيلي از بستگان كاملًا آداب اشرافيت 
درباري را لمس كرده ام. شايد از دلايل اينكه خيلي دلبسته ظواهر 
فريبنده غرب نيستم، اين باشد كه س��بك زندگي غرب زده دوران 
پهلوي را از نزديك ديده ام و با انتخاب خودم از آن عبور كرده ام. همه 
بستگان ما در تهران زندگي مي كردند و فضايي كه ما از نور به تهران 
مي آمديم و به خانه بستگان مي رفتيم، كاملًا طاغوتي بود. من خيلي 
از اين خواننده هاي معروف آن زمان را در جشن تولد بچه هاي فاميل 
مي ديدم و براي��م خيلي عادي بود. در آن ش��رايط من در ۱2بهمن 
سال۱357 يك روحاني سالخورده اي را ديدم كه با عظمت و صلابت 
نشسته و در پاسخ به س��ؤال خبرنگار كه مي پرس��د چه احساسي 

داريد، مي گويد هيچ. 
 كه البته برخي همين را دستمايه تمسخر كردند.

بله اما من خيلي تح��ت تأثير ق��رار گرفتم. اتفاقاً هم��ان روز يك 
مقاله اي نوشتم با عنوان »همه در هيچ« در حالي كه آن روز بعضي 
افرادي كه نزديك من نشسته بودند واكنش هاي بدي نشان دادند. 
عنوان مي كردند معلوم نيس��ت او)امام( قرار است چه بلايي سر ما 
بياورد! اما من كه احساس خوبي داشتم، گفتم اتفاقاً ايشان خيلي 
جواب خوبي دادند. گفتم ببينيد ايشان به عنوان فردي كه سال ها 
در تبعيد بوده است، مي توانست بيايد تظاهر به خوشحالي كند اما 
انگار برايش فرقي نمي كند در تبعيد باش��د يا در جايگاه رهبري. او 
فقط به خدا فكر مي كن��د، البته معتقدم آموزه ه��اي ديني مادرم 

مرا به س��مت چنين جاذبه هايي هدايت مي ك��رد. مادرم همان جا 
تش��ويقم كرد و گفت اينها را كه مي گويي بنوي��س كه من هم آن 
»همه در هيچ« را نوش��تم. جالب تر اينكه پ��س از پيروزي انقلاب 
ما جزو خانواده هايي بوديم كه بيشترين لطمه را ديديم. پدر من با 
اينكه فردي فرهنگي بود، دستگير ش��د و چند ماه در اوين بود. به 
اتهام اينكه اجداد او ارباب و مالك بوده اند و به مردم ظلم كرده اند، 
در حالي كه خاندان ما هميشه خوشنام بودند و پدرم به جوانمردي 
شهره بود، ولي بعضي از نيروهاي شهرستان برايش پرونده درست 
كردند، فضاي شهرستا ن ها خيلي از تهران تندتر بود، متهم شده بود 
كه وابسته به رژيم شاه بوده است، در حالي كه پدرم معلم بود و هنوز 
هم از محبوب ترين چهره هاي شهرستان نور است. اصلًا هم سياسي 
نبود و اتفاقاً به خاطر اصلاحات ارضي دل خوني از شاه داشت. بعد 
از اصلاحات ارضي هم آنچه را كه باقي مانده بود به مردم بخش��يد 
و چيزي براي خودش نگه نداش��ت. با اينكه همراه انقلاب نبود اما 
از همان كودكي مرا به مذهب تش��ويق مي كرد و خوشحال بود كه 
پسرش روحيه مذهبي دارد. خيلي ها ما را ش��ماتت مي كردند كه 
نمي بينيد انقلاب با شما چه كرده و چه بر سر شما آورده است، حتي 
خانه ما را مصادره كردند و ما مستأجر شديم. من در چنين شرايطي 
جذب انقلاب شدم و درك اين موضوع براي خيلي ها دشوار است. 
من اعتقادم را ارزان به دس��ت نياوردم كه ارزان از دست بدهم، در 
سخت ترين شرايط اين راه را انتخاب كردم، چون در همان كودكي 
درك مي كردم يك پديده اي با عظمت انقلاب اسلامي به طور عادي 
ممكن است همراه با خودش نابساماني ها و تندروي هايي هم داشته 
باشد. مي دانستم كه يك انقلابي بايد صبر و سعه صدر زيادي داشته 
باشد اما خيلي ها اين سعه صدر را از خودشان نشان ندادند. جالب 
اس��ت برخي كه ابتداي انقلاب خانواده ما را طاغوتي مي دانستند، 
الان چنان برگشته اند كه مرا متحجر مي دانند و طعنه مي زنند كه 

هنوز مدافع اين انقلاب هستي؟!
 قدري درب�اره فضاي ده�ه60 به عنوان ي�ك نوجوان 

علاقه مند به امام و دمخور با شعر براي مان بگوييد.
من دوستاني پيدا كردم كه عموماً بس��يجي بودند، رزمنده بودند، 
خانواده ش��هدا بودند، با روحانيت ارتباط خوبي پيدا كردم. عاشق 
نمازجمعه ب��ودم، در ابتداي انقلاب، در ش��هرمان يك امام جمعه 
نوراني و عالمي داش��تيم كه من خيلي دوس��تش داش��تم. بعدتر 
يك امام جمعه ديگري داش��تيم كه معلم ما ه��م بود. هم كلاس 
درسش را دوست داش��تم، هم ش��يفته خطبه هايش بودم. جنگ 
هم شده بود و هر روز ش��هيدي پاك تر از گل را تشييع مي كرديم. 
خب در چنين فضايي به دين و انقلاب اعتق��اد پيدا كردم، اما من 
يك معيار ب��راي خودم دارم. به همه كس��اني كه به اي��ران وفادار 
باشند و به بيگانه اتصالي نداشته باشند با هر طرز فكر و سليقه اي 
احترام مي گذارم، ولي متأسفانه بايد بگويم كه اين احترام متقابل 
را در اغل��ب گرايش ه��اي مخالف مش��اهده نمي كنم. م��ن دايره 
معاش��رت هايم خيلي وسيع اس��ت. براي مثال در برهه اي ارتباط 
قلبي زيادي با مرحوم سيمين بهبهاني داشتم. جالب است بدانيد 
من از كودكي شيفته اش��عار سيمين بودم. س��يمين بهبهاني در 
غزل معاصر براي من اس��طوره اس��ت. خيلي ها هوشنگ ابتهاج را 
در غزل س��رآمد مي دانند يا مرحوم منزوي را، اما غزل س��يمين 
براي من در صدر بوده و اس��ت؛ ه��م در اوزان، ه��م در مضامين، 
هم در طنين واژگاني كه داش��ت. او ارادتي به نظام نداشت، منتها 
رواداري زيادي نشان مي داد. در خانه اش به روي همه شاعران باز 
بود. برخي از شاعران جوان انقلاب با او مأنوس بودند، البته خيلي 
دير من توانستم با ايشان ارتباط بگيرم با اينكه از كودكي شعرهاي 
او را مي خواندم يا مادرم وقتي هنوز سواد نداشتم برايم مي خواند، 
اما در اواخر عمر خانم بهبهاني را در خانه پ��وران فرخزاد ملاقات 
كردم. خانم پوران هم در خانه اش به روي همه شاعران باز بود. من 
هم خيلي دوستش داشتم. درويش و بي ادعا بود و گاه به شوخي به 
من مي گفت با اينكه طرفدار آخوندها هستي، نمي دانم چرا اين قدر 

دوستت دارم! )با خنده(
خلاصه آن روز من با اصرار خانم پوران شعري را كه در سوگ مادرم 
سروده بودم، براي سيمين خواندم. ايشان بي نهايت خوشش آمده بود. 
بعدها يك نامه اي براي من نوشت در خصوص اين شعر. جالب است 
كه من اين نامه را به يكي از دوستاني كه در روزنامه اي اصلاح طلب 
بود دادم و گفتم خانم بهبهاني گفته اند اين را چاپ كنيد، ولي عجيب 
است كه آن دوس��ت ما خيلي برآشفته ش��د و گفت ما اين نامه هاي 
خصوصي را نمي توانيم منتشر كنيم! من خيلي خنده ام گرفت از اين 
حرف و اين برخورد. گفتم چطور مس��ائل خصوصي س��لبريتي ها را 
چاپ مي كنيد اما نظر تخصصي سيمين بهبهاني را در خصوص شعر 

من چاپ نمي كنيد! پس ظاهراً مشكل خود من هستم!

 همان نامه سيمين بهبهاني را مي گوييد كه در آن شما 
را با »شهريار« مقايسه كرد؟

بله، ايشان لطف داشتند و شعر در سوگ مادر مرا با  »اي واي مادرم« 
ش��هريار مقايس��ه كردند. جالب است كه س��يمين مخالف نظام به 
»شهريار« عاشق انقلاب و امام ارادت عجيبي داشت كه فكر مي كنم 
دقت به اين ظرافت ها براي جوان ترهايي كه خيلي راحت بزرگان را 
قضاوت مي كنند، مفيد باش��د. من در مقاله اي به نام دگرانديشي و 

رواداري به آن مفصل پرداخته ام. 
 نظر ايشان درباره مواضع انقلابي شما چه بود؟

ايشان بارها به من گفتند ش��ايد به لحاظ ديدگاه سياسي باهم تفاوت 
داشته باشيم اما در ش��عر برايت جايگاه بلندي قائلم. گاه باهم مباحثه 
سياسي هم داش��تيم، ايش��ان از برخوردهاي تندي كه با او شده بود 
مي گفت. من هم از بي مهري هاي روشنفكران گلايه مي كردم. يك وقتي 
درباره مادر پنج شهيد كرمانشاهي با ايش��ان صحبت كردم و او اشك 
ريخت. مي گفت من هم براي رزمنده ها ش��عر گفته ام، حتي مي گفت 
اگر مرا قبول ندارند بچه هاي خودم هس��تند و من مادرش��ان. ايشان 
هيچ وقت حاضر نش��د ايران را ترك كند با اينك��ه اوباما رئيس جمهور 
امريكا عيد نوروز آمد مقابل دوربين و ش��عر دوباره مي س��ازمت وطن 
ايشان را به زبان فارس��ي خواند. ايش��ان باورهاي ديني خودش را هم 
داشت. وقتي مجموعه اي از شعرهايم را به ايش��ان دادم مدت ها وقت 
گذاشت و زير همه شعرها نظرش را برايم نوشت. شايد عجيب به نظر 
برسد اما وقتي پرسيدم كدام ش��عرهايم را بيشتر پسنديديد، گفت دو 
غزلت را خيلي دوست داشتم يكي براي حضرت زهرا)س( و يكي هم 
براي ام البنين)س(. ايشان در اواخر عمر يك بار به من گفت چون تو باور 
مذهبي داري، مراقب باش مرا با آداب اسلامي دفن كنند. نامحرم نباشد، 
حتي مي گفت سوره فجر را براي من زياد بخوان، من سوره فجر را خيلي 
دوست دارم. مي گفت من بدون بسم الله قلم برنمي دارم، اسم بچه هاي 

من علي و حسين است. مي گفت الگوي من امام حسين)ع( است. 
 ديگران هم از ميان روش�نفكران همين رفتار را با شما 

داشتند؟
خير، به ما مي گويند شاعر حكومتي، حتي اسماعيل نوري علا كه از 
بستگان نزديك ماست اما در خارج از كشور جزو اپوزيسيون است، 
جايي به طعنه مرا شاعر دربار ولايت فقيه لقب داده است )با خنده(، 
من واكنش نشان ندادم، چون به شنيدن اين حرف ها عادت كرده ام، 
اما جالب است كساني كه ادعاي دموكراسي دارند و سكولار هستند 
و ما را متهم به جزم انديش��ي مي كنند، خودش��ان طاق��ت ندارند، 
ببينند يك انس��اني به يك مرامي كه با افكار آنه��ا نمي خواند باور 
دارد، البته خواهرش پرتو نوري علا )همس��ر زنده ياد سپانلو( كه او 
هم در امريكاست، هرگز ارتباط عاطفي اش را با من قطع نكرده است. 
خيلي هاي ديگر هم مشابه ايشان حرمت نگه مي دارند و مي دانند به 
هر حال افشين علا به راهش باور دارد، ولي در اپوزيسيون نظام غلبه 

با كساني است كه ما را شاعر حكومتي مي نامند. 
 ظاهراً رابطه قلبي ش�ما با ولي فقيه در امتداد وفاداري 

شما به انقلاب نقش مهمي داشته است.
من رهبر معظم انقلاب را تنها مردي مي دانم كه پرچم حق را در جهان 
پرنيرنگ معاصر در دس��ت گرفته اند، به راه مي انديشند و از دشنام ها 
نمي ترسند و س��وار موج هاي گذرا نمي ش��وند. ش��ما يك نفر را پيدا 
نمي كنيد كه در سپهر سياست ايران و در ميان روحانيت شيعه به اندازه 
ايشان جامعيت داشته باشد؛ در كلام، در فقه، در فلسفه، در عرفان، در 
ادبيات، در موسيقي، در تحليل مسائل سياس��ي بين الملل، در اينكه 
منظور خودش��ان را به مخاطب عام و خاص چقدر فصيح و زيبا انتقال 
مي دهند. خب يك مواقعي بايد انسان از سليقه شخصي خودش كوتاه 
بيايد و سر كرنش فرود بياورد. حالا گذشته از مسئله ولايت فقيه كه ما به 
آن باور اعتقادي داريم و من رهبري را نايب امام زمان)عج( مي دانم، غير 
از اين ما ايراني ها به فرهنگ خودمان كه مراجعه كنيم، هميشه پدر در 
خانواده و بزرگ ترها در قوم يك حرمتي داشته اند. هميشه فصل الخطاب 
در جامعه ما مصداق داشته است. اساساً خانواده هايي كه اصالت خودشان 
را حفظ كرده اند، به خاطر همين پايبندي ها بوده است. چه برسد به يك 
نظام كه در انقلاب اسلامي ريشه دارد. مگر مي شود اين انقلاب بدون 
رهبر و فصل الخطاب ب��ه راهش ادامه بدهد؟ خيلي ه��ا فكر مي كنند 
رهبري بر نظر شخصي خود اصرار دارند، اما من فكر مي كنم كه ايشان 
نگران شخص خودشان نيستند، نگران اين جايگاه هستند كه بايد از آن 
حراست بكنند. بعضي ها مي گويند اينكه شما تبعيت محض مي كنيد، 
معنايش ديكتاتوري است. نشان مي دهد اينها معناي ولايت را نمي توانند 
بفهمند، البته مدافعان ولايت هم در عرصه نظري سس��تي و كم كاري 
كرده اند. ما همه بارها را به روي دوش ايش��ان انداخته ايم، در حالي كه 
تبعيت از ولايت فقيه نياز به خلاقيت دارد. اينكه من بيايم چفيه بيندازم 
روي گردن و همان حرف هاي آقا را تكرار كنم، معنايش تبعيت نيست. 
ائمه)ع( مي فرمايند، زينت ما باش��يد نه مايه وهن ما، ولي گاه در بدنه 
حاكميت رفتارهايي مي بينيم كه دافعه دارد و به جايگاه رهبري لطمه 
مي زند. اگر كسي تابع ولايت است، بايد ادبيات و رفتارش جاذبه داشته 
باشد، نه اينكه هر روز بهانه تازه اي براي نارضايتي مردم درست كنيم. 
خود رهبري بارها گفتند نه به خاطر نظام، نه به خاطر انقلاب، نه به خاطر 
ما، به خاطر ايران همه بيايند، حتي گفتند آنها كه نظام را قبول ندارند 
هم بيايند. هيچ وقت حضرت آقا راه را بر كسي نبستند، اگر كسي دور شد 
خودش دور شد. ايشان شروع كننده نبود و من خدا را شكر مي كنم كه 
هيچ وقت نه خواستم و نه توانستم كه دور شوم، هر چند به نحوه برخورد 

برخي دستگاه ها با مخالفان اعتراض دارم. 
 از رواداري اس�لامي س�خن گفتيد، به نظر مي رسد به 
نس�بت همه انقلا ب هاي تاريخ سعه صدر نظام اسلامي 
نسبت به مخالفان معدل نس�بتاً خوبي داشته باشد اما 

قطعاً نياز به تقويت اين روند هم داريم. 
 من فكر مي كنم هنر انقلاب ما به اين اس��ت ك��ه از صداي مخالف 
هراسي نداشته باشد و بداند منطق انقلاب متقن و محكم است. هنر 
انقلاب، ادبيات انقلاب، پيام انقلاب و ريش��ه ها و پشتوانه آن آنقدر 
قوي است كه نبايد ترسي از صداي مخالف داشته باشد، براي مثال 
من به مواضع آقاي تاج زاده انتقاد دارم، ولي به ايش��ان علاقه مندم، 
به ايش��ان انتقاد دارم، چون روي يك موضعي پافشاري مي كند كه 
در تضاد با نگاه رهبري انقلاب است و نظام روي آن سرمايه گذاري 
كرده و پاي آن بهترين جوان هايش را داده و هزينه هاي زيادي كرده 
است. با اين حال معتقدم جاي ايش��ان زندان نيست و اين براي من 
خيلي ناراحت كننده است و از اين موضوع غمگينم. معتقدم آزادي 
بيان لطمه اي به نظام وارد نخواهد ك��رد. درباره ردصلاحيت ها هم 
من فكر مي كنم مي شود با سعه صدر بيشتري رفتار شود. در همين 
انتخابات اخير آقاي رئيسي در هر صورت رئيس جمهور بودند، حتي 
اگر دايره نامزدها گسترده تر مي ش��د چراكه نظرسنجي ها همين را 
نشان مي داد. اگر دايره نامزدها گسترده تر مي شد خود آقاي رئيسي 
شيريني طعم پيروزي را بهتر مي چشيد. خوشحالم كه امروز من در 
روزنامه جوان اين مسائل را مطرح مي كنم و بسياري از مطالباتم را 
يك روزنامه اصولگرا انعكاس مي دهد و صدايم را مي شنود و بازتاب 
مي دهد. اميدوارم اين اتفاق آغازي بر بس��ط رواداري بيش��تر و باز 
شدن فضاي گفت وگو و همدلي بين همه جريان ها و افراد وفادار به 

نظام و انقلاب باشد. 
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 شعر، هنر اول ايران بوده و هنوز هم است، شخص اول 
كش�ور نگاه ويژه اي به ش�عر دارند اما به نظر مي رس�د 
اين هنر اصيل و ريش�ه دار در رسانه هاي جمعي مغفول 

است. 
 بله، متأسفانه به جز رهبر معظم انقلاب، مسئولان ما انس و الفتي با 
شعر ندارند يا اگر دارند، درك درستي از تأثيرگذاري آن ندارند. گلايه 
من البته از نهادهاي فرهنگي است كه نبايد به شعر نگاه فله اي داشته 

باشند. رسانه ها هم بايد جدي تر وارد گود شوند. 
 ش�ما منظومه اي حماس�ي با عن�وان »س�ربازنامه« با 
محوريت ش�خصيت ش�هيد س�ليماني نوش�ته ايد كه 
مورد توجه رهبر معظم انقلاب هم قرار گرفت اما به نظر 
مي رس�د اين اثر هنوز مهجور و ناش�ناخته باقي مانده 

است. فكر مي كنيد علت آن چيست؟
سربازنامه را به نيت اينكه براي نسل آينده تصوير ملموسي از شهيد 
سليماني ارائه شود، سرودم. مكتب حاج قاس��م هم آن را در قالبي 
شكيل چاپ كرد و تقريظ رهبر معظم انقلاب نيز در مقدمه اش درج 
شد، اما براي تبليغ اين اثر متأس��فانه هيچ نهادي پيشقدم نشد. نه 
سازمان تبليغات، نه اوج، نه صداوسيما و نه نهادهاي دولتي، حتي در 
مؤسسه اوج گفتند سربازنامه قابليت كار تصويري ندارد. در صورتي 
كه اين اثر، منظومه اي روايي و سرشار از تصوير است، البته من اصرار 
و اميدي هم به متوليان امر ندارم چراكه متأسفانه نگاه شان به شعر، 

فرمايشي و كليشه اي است. 
 به نظرتان چرا اين گونه مي انديشند؟

معتقدم اين نگاه ب��ه دليل خط��اي محاس��باتي در اولويت ها رقم 
مي خورد. يك زماني نه چندان دور كه ش��ايد همين حالا هم وجود 
داشته باشد، صداوسيماي ما چقدر سلبريتي زده رفتار مي كرد. براي 
مديران ما مهم نبود كه اين ممكن است فرهنگ مردم را خراب كند، 
مهم اين بود كه اين آدم چقدر مي تواند مخاطب را جذب كند، يعني 
خود صداوسيما افراد را به شهرت مي رساند و خودش سعي مي كرد 
به نحوي كه صرفاً دامنه آنتن را گسترش بدهد، از آنها استفاده كند، 
اينجا چيزي كه مغفول بود، اصل فرهنگ بود و همچنان هم است، 
يعني اصالت در تولي��د برنامه ها با فرهنگ نبوده اس��ت. در صورتي 
كه فرهنگ مي تواند كليد و راه حل همه دش��واري ها باشد، البته با 
آمدن آقاي جبلي اميدهاي تازه اي به وجود آمده اس��ت، ولي هنوز 
صداوسيما با چشم انداز برازنده اش فاصله بسياري دارد. براي مثال 
من به س��بك مداحي اهل بيت)ع( كه رس��انه روي آن تأكيد دارد 
معترضم. مداحان اهل بيت)ع( همواره در ايران جزو ش��ريف ترين 
اقش��ار بوده اند. حرمت شان واجب است اما چرا س��بك ها روز به روز 
تنزل پيدا مي كند. چرا در ميلاد و اعياد و وفات ها هيچ برنامه اي براي 
ارتقای دانش ديني مخاطب و غناي فرهنگ��ي و هنري برنامه هاي 
مربوط به اين ايام نداريم؟ مداحي هاي تكراري و كليشه اي و بعضاً با 
سبك هاي سخيف زيبنده مردم با فرهنگ و دوستدار اهل بيت)ع( 
در ام القراي جهان اسلام نيس��ت. ممكن است اين سبك ها به مرور 
طرفدار هم پيدا كرده باش��د اما ما هستيم كه بايد در مخاطب ذائقه 
ايجاد كني��م. تا كي بايد مج��ري برنامه در روزه��اي وفات ائمه)ع( 
از مش��هد تا قم تا كربلا صرفاً از مردم التماس دعا داش��ته باش��د و 

حرف هاي تكراري بزند؟ پس جاي مضمون كجاست؟
 ادبيات غني ايران چقدر در رسانه ها و توليدات فرهنگي 

و هنري ما نمود دارد و مورد توجه است؟
س��بك هاي جديد ولی نازل با محتواي ديني و انقلابي اما شعاري و 
بي اثر جايي براي استفاده از ظرفيت بي بديل ادبيات غني ايران باقي 
نگذاشته است. ما سعي نكرده ايم بوستان و گلستان سعدي، مثنوي 
معنوي، قابوسنامه و شاهنامه و بسياري از گنج هاي معرفتي و ادبي 
را به مردم بشناس��انيم و روح اين آثار را وارد زندگ��ي مردم كنيم. 

خيلي ها در جهان مولانا را به نام رومي مي شناسند و اغلب نمي دانند 
او ايراني بوده با اينكه زبان اشعارش همه به فارسي است. چرا تركيه 
بزرگ ترين توريسم فرهنگي جهان را از ميان مسيحيان و ديگر اديان 
با مزار مولانا جذب خود مي كند؟ اين شيفتگي از آنجا ناشي مي شود 
كه آموزه هاي مولانا براي همه زمان ها و همه مكان ها قابل استفاده 
است. شاهنامه پس از هزار س��ال نه فقط در ايران بلكه در جهان به 
عنوان بزرگ ترين اثر حماسي ستوده مي شود. همه كشورها متون 
حماس��ي دارند اما در آنها معمولاً به رجزخواني و فخرفروشي اكتفا 
شده اس��ت، اما ش��اهنامه ضمن اينكه افتخارات ملي را برشمرده و 
اسطوره هاي ايران باستان را روايت كرده است، به هيچ عنوان اثري 
نژادپرستانه نيست و سراس��ر پند و اندرز اخلاقي است. شاهنامه به 
قرآن وابسته است، كمااينكه فردوسي در ديباچه اش مانيفست خود 
را اعلام مي كند كه من خاك پاي نبي و وصي هستم. مي گويد نگاه 
من اين است، خاك پاي حيدرم. شاه محمود قدر شاهنامه را ندانست 
اما چه ش��د؟ خودش فراموش شد، ولي فردوس��ي تا انتهاي جهان 

سلطنت خواهد كرد. 
  پس معتقديد جايگاه شعر و شاعري به رغم آنچه تبليغ 
مي شود، عميق نيست و نگاه مسئولان فرهنگي به اين 

مقوله سطحي است؟
من هم سرود »سلام فرمانده« را دوست دارم و با آن اشك ريخته ام، 
ولي نقدش را هم نوشته و حتي براي رفع برخي سستي هاي زباني و 
مفهومي اش پيشنهاد داده ام، اما فايده اي نداشت، چون نگاه متوليان 
فرهنگي ما حرفه اي و تخصصي نيس��ت و آثار فاخر را نمي شناسند، 
البته دستگاه تبليغي نظام به كارهايي مثل سلام فرمانده كه به لطف 
خدا موج آفرين شد نيز نياز دارد، اما تكليف آثار فاخر چه مي شود؟ 
بايد قبول كرد كه مسئولان فرهنگي ما از رهبر معظم انقلاب خيلي 
عقب هستند، شعرا متأسفانه آنگونه كه بايد قدر نمي بينند. فقط در 
مناسبت هاي آييني سراغ ش��اعران مي روند، آن هم بدون احترامي 
كه براي سايرين قائل مي ش��وند، مثلًا از نظر حق الزحمه به شاعران 
كه مي رس��ند همه چيز في سبيل الله اس��ت. اين تلقي درباره شاعر 
وجود دارد اما همان اف��راد اگر بخواهند يكي از اين س��لبريتي ها را 
دعوت كنند، مي دانند بايد چقدر بپردازند، چون آنها جايي مجاني 
نمي روند. اين نش��ان مي دهد قيمت فرهنگ و ادب در كشور ما در 
ذهن مسئولان چقدر كم است. با خود مي گويند طرف مي آيد مفتي 
شعر مي خواند و مي رود و لابد خوشحال هم است كه تريبوني گرفته 
است، اين كليش��ه ها در افكار مس��ئولان ما وجود دارد، البته براي 
من وجه مادي اولويت ندارد اما وقتي مي بينم نگاه مس��ئولان ما به 
ورزشكاران، بازيگران و حتي مادحين جوري است كه مي دانند براي 
آوردن شان بايد هزينه كنند اما شعرا را يك نيروي آماده به خدمت 
فرض مي كنند، نگران فرهنگ كشورم مي شوم، البته خود شعرا هم 
در اين باره بي تقصير نيستند. من به برخي از دوستان مي گويم اجازه 
ندهيد با ش��عر به عنوان يك هنر دم دس��تي رفتار شود. هنر خود را 

ارزان نفروشيد. 
 اين مظلوميت فرهنگ و هنر در دولت هاي مختلف رخ 
داده يا اوج و فرود داشته است؟ فكر مي كنيد ريشه اين 

مسئله چه چيزي باشد؟
قطعاً اوج و فرود داشته است. در دهه60، يعني اوايل پيروزي انقلاب 
با وجود جنگي خانمان س��وز و آن همه درگيري و ترور و مشكلات 
ديگر، ش��اهد ش��كوفايي هنر و ادبيات انقلاب بودي��م. چرا؟ چون 
شخصيت هاي بزرگي در صدر بودند. خود آيت الله خامنه اي به عنوان 
رئيس جمهور وقت يك شخصيت جامع فرهنگي بودند. نفس حضور 
اين شخصيت ها با وجود اختلاف نظرهايي هم كه داشتند باعث شده 
بود فرهنگ، هنر و ادبيات انقلاب پي ريزي محكمي داش��ته باشد. 
بعدها در دولت آقاي خاتمي هم شاهد رونق بازار فرهنگ بوديم، اگر 

چه باز هم اختلاف نظر وجود داشت. 
 اما شعار ايشان توسعه سياسي بود.

بله اما ش��خصيت خود رئيس جمهور يك ش��خصيت فرهنگي بود، 
ايشان س��ال ها وزير ارش��اد بودند و اش��راف بر مس��ائل فرهنگي و 
حساسيت هاي آن داشتند. وزيران ارشاد ايشان مثل آقاي مهاجراني 
و آقاي مسجدجامعي هم همين طور. به مسئله فرهنگ اشراف زيادي 

داشتند و رابطه خوبي با اهالي فرهنگ برقرار كردند. 
 جالب اس�ت كه آقاي مهاجراني را رهبر معظم انقلاب 
براي پس�ت وزارت به آقاي خاتمي پيشنهاد مي دهند 
و آقاي خاتمي اساساً ابتدا گزينه آقاي مهاجراني را در 

نظر نداشتند. 
بله، آقاي مهاجراني چهره ارزش��مندي اس��ت. الان هم مي بينيد با 
وجود نقاري كه پيش آمد و ايشان از كشور رفته است، چقدر مواضع 
خوبي نس��بت به نظام و رهبري دارند و به خاطر همين اپوزيسيون 

خارج نشين به او پرخاش مي كنند. كاش ايشان بتواند دوباره به كشور 
برگردد. مقصودم اين اس��ت كه رويكرد فرهنگ��ي و تعامل با اهالي 
فرهنگ و هن��ر در برخي دولت ها جوري بود ك��ه به تقويت همدلي 
ميان آنها و حاكميت منجر مي ش��د و نوعي دلگرمي ايجاد مي كرد. 

خود رهبري اغلب سعي مي كنند اين رابطه را برقرار كنند. 
ورود جدي شما به عنوان يك شاعر از چه مقطعي آغاز 

شد؟
در اوايل انقلاب به واسطه يك شعر به ديدار خصوصي با امام راحل 
رفتم. ۱3ساله بودم، پيش از آن هم گرايش به انقلاب داشتم اما خيلي 
كودكانه، اما آن ديدار سبب شد سرنوشتم به انقلاب گره بخورد. اوج 
و فرودها هم سبب نشد پشيمان بشوم. پس از 40سال هنوز همان 
حس و حال در من وجود دارد. عظمت اين مرد مرا به لرزه انداخته و 
تحت تأثير قرار داده بود. آن روز با خودم فكر مي كردم كه اگر روزي 
اين مرد حيات زمينی  اش به پايان برس��د ما چه وظيفه سنگيني بر 

دوش داريم تا به فرزندان مان بگوييم او كه بود. بعد از آن ديدار يك 
ترجيع بندي هم گفتم به نام قطره و اقيانوس كه خيلي مشهور شد. 
در واقع ش��روع جدي من به عرصه شعر انقلاب از همان روز و همان 
لحظه ديدار با امام رقم خورد، البته از كودكي شعر مي گفتم اما امام 
به شعر من شكل و هدف داد و حتي باعث شد خيلي حرفه اي به شعر 

نگاه بكنم. آن شعر خيلي گل كرد و موجب شهرت من شد. 
 چند بيتي از آن ترجيع بند را مي خوانيد؟

ديدنش فتنه ها به دل مي كرد
صورتش ماه را خجل مي كرد

گر كه مي ديد روي او، بي شك
گُل سرش را به زير گِل مي كرد

آفتابي كه در نگاهش بود
چشم خورشيد را كسل مي كرد

گريه يا خنده، اشك يا فرياد
با نگاهش مرا دودل مي كرد

او چو خورشيد بود و من فانوس
حالت قطره بود و اقيانوس

 يادم است اين شعر در تمام نشريات چاپ شده بود و مي گفتند يك 
نوجواني كه به ديدار امام رفته اين را سروده است. در آن سن و سال 
فقط به وجه شاعري فكر نمي كردم بلكه احساس مي كردم وظيفه اي 
بر دوش من است كه عظمت اين مرد و حقانيت اين راه را به ديگران 
ابلاغ بكنم و دايره دوس��تداران ايش��ان را در حد وسع خودم بيشتر 
كنم. هنوز هم بر همان عقيده هس��تم، منته��ا الان امام در ميان ما 
نيستند و درباره رهبر معظم انقلاب چنين وظيفه اي را حس مي كنم 
و به گسترش اين دايره مي انديش��م، اما متأسفانه خيلي ها اصرار به 

محدود كردن آن دارند. 
 نظر خودتان درباره شعر سپيد چيست؟

من هم با شعر سپيد ميانه اي ندارم، حتي فكر مي كنم عمر شعر سپيد 
در حال تمام شدن است، برخلاف شعر نيمايي و غزل كه هيچ وقت 
كهنه نشده اند. براي مثال قيصر امين پور هيچ گاه شعر سپيد نگفت اما 
شعر نيمايي مي گفت. اخوان، فروغ فرخزاد و سهراب هم شعر نيمايي 
مي گفتند. در ش��اعران بعد از آنها گرايش به شعر سپيد بيشتر شد 
كه از آنها هم فقط اسم هاي شان مانده و من نديدم كه شعري از آنها 
در خاطره ها ماندگار شده باشد، البته من حكم صادر نمي كنم و نظر 
شخصي ام اين است. الان هم سپيدسرايان خوبي داريم مثل گروس 
عبدالملكيان، ولي كارهاي ديگران اغلب ضعيف و بي مخاطب است. 
هر چند خيلي ها به اين قالب به خاطر عدم الزام به قواعد وزني روي 
آورده اند اما كارها يا آنقدر آوانگارد و مبهم است كه قابل فهم نيست 
يا از فرط سادگي شبيه نثرهاي معمولي است كه فقط سطرهايش 

را عمودي نوشته اند. 
  به لحاظ مضامين و رويكرده�ا برخي تمايل دارند يك 

دوقطبي در ميان شاعران معاصر ايجاد  كنند. 
تضاد و اختلاف كه وجود دارد و قابل انكار نيست، اما من اين را بارها 
گفته ام كه ش��عر انقلاب نياز به حذف رقيب ندارد. من يك انتقادي 
دارم كه دوست دارم اينجا مطرح كنم، چرا بايد از چند شاعر جوان 
كه روش��نفكرها به آنها پروبال مي دهند و آنها ذوق مي كنند و فكر 
مي كنند الان شاملوي دوران شده اند، قهرمان بسازيم! آنها به مباحث 
سياسي مي پردازند و ما آنها را مظلوم مي كنيم. اينها اصلًا آدم هاي 
شناخته شده اي نيستند. مرحوم بكتاش آبتين را كسي نمي شناخت 
تا اينكه يك عكس از او كه زنداني بود، بيرون آمد كه در بيمارستان 
به تخت غل و زنجيرش كرده بودن��د و اين خيلي متأثركننده بود. با 
همين عكس معروف شد. اتفاقاً اول بچه مسلمان هم بود، از خودمان 
بود اما شعر درخش��اني نداش��ت تا اينكه جذب كانون نويسندگان 
شد و به سمت اعتراض رفت، اس��لحه كه برنداشت! آن تصويري كه 
مي سازيم باعث مي شود عليه انقلاب كار بشود. نمي دانم چرا به اين 
مس��ائل كه برد رس��انه اي زيادي هم دارد، بي توجهي مي شود. اين 
كارها شاعران انقلاب را پير مي كند. بعد در چشم بخشي از مردم آنها 
مي شوند، شاعر آزاده و ما مي شويم ش��اعر درباري! خب ببينيد اين 

رفتارها ما را هم تحت فشار قرار مي دهد. 
 جايي گفته ايد كه من يك ش�اعر سياس�ي هستم و به 
آن افتخ�ار مي كنم، واقعاً خودتان را ش�اعر سياس�ي 

مي دانيد؟
سياس��ت نمي تواند از زندگي جدا باشد، حتي شاعراني كه سياست 
را از داي��ره مضامين شعرش��ان حذف مي كنند، ب��دون آنكه بدانند 
رفتاري سياسي كرده اند، چون نمي خواهند به حوزه اي ورود كنند 
كه ممكن است برايشان هزينه ساز باش��د، چون هميشه بخشي از 
جامعه ممكن است نسبت به يك گرايش سياسي موضع مهربانانه اي 
نداشته باشند اما مثلًا مضامين عاشقانه را همه دوست دارند، البته 
ش��اعراني كه با انقلاب زاويه دارند نيز اغلب تفكر و موضع سياسي 
دارند كه در شعرشان هم برجسته است. كلًا ما ايراني ها سياست در 
زندگي مان جريان دارد و من سياست گريزي را يك پرهيز تا حدي 
عافيت طلبانه مي دانم، البته باز هم نظر شخصي ام را مي گويم و حكم 
صادر نمي كنم كه نويسنده و شاعر حتماً بايد ديدگاه سياسي را در 
آثارش برجسته كند. در مقابل توقع دارم آنها هم ما را قضاوت نكنند. 
خيلي ها نصيحت مي كنند و مي گويند سياست تاريخ مصرف دارد، 
بنابراين فراموش مي شود. شما بايد به مضاميني بپردازيد كه ماندگار 
باشند. در حالي كه ما در دوران مشروطه شاهد يك خيزشي در ميان 
شاعران بوديم كه سبب شد اشعار سياسي مهم ترين شعر آن دوران 
باشد و اشعارشان هم ماندگار شد. حالا نوع سياست ورزي شايد جاي 
سؤال داشته باش��د. اينجا كار ش��اعر قدري پيچيده مي شود. شاعر 
بايد خودش را در شعرش توضيح بدهد و پاس��خگويي به منتقدان 
انرژي زيادي را از شاعر مي گيرد؛ چيزي كه من دچارش هستم و از 
دوست و دشمن هم دشنام مي شنوم. در حالي كه به آنچه مي گويم 
باور دارم. كنش سياس��ي ام نيز دس��ت كم در دو دهه گذشته بسط 
رواداري سياسي بين جناح هاي مختلف درون نظام بوده است و اين 
را هم به خاطر ايران انجام مي دهم. دوست دارم حاكميت كشور ما 
شامل س��لايق گوناگون و وفادار به ارزش هاي قانون اساسي باشد و 
اينها بتواند در جذب مخاطب و ش��هروندان دايره را وسيع تر بكند، 
چون اگر اين انسجام به وجود نيايد، ما هر روز تلخكامي و دودستگي 
يا چنددستگي تازه اي خواهيم داش��ت. ما بايد زمينه وفاق را فراهم 
كنيم نه زمينه نقار را. صف بندي ميان مردم كار راحتي است. بيرون 
راندن بخشي از جامعه از درون حاكميت كار ساده اي است. آنهايي 
كه با رفتارشان بخشي از مردم را از قطار انقلاب پياده مي كنند و دايره 
را مدام تنگ تر مي كنند، به انقلاب خدمت نمي كنند. اگر ما بتوانيم 
كس��ي را س��وار قطار انقلاب كنيم و او را با رفتارم��ان جذب كنيم، 
ولو يك نف��ر را، مي توانيم ادعا كنيم كه كمكي ب��ه انقلاب كرده ايم 
اما دفع ديگران هنر نيس��ت. كار ش��اعر اگر ايجاد همدلي و وحدت 
ميان گروه هاي مردم باش��د، كار كمي نيس��ت. من ويراني طلبي را 
نمي پس��ندم. بايد مبتني بر آنچه داريم بناي آينده را بسازيم. شما 
وقتي ايران را ويران كرديد يا زبانم لال مقدمات تجزيه آن را فراهم 
كرديد، ديگر چيزي نداري��د كه ايده آل را روي آن بن��ا كنيد. براي 
مثال من چرا به آقاي دعايي هميشه ارادت داشتم، چون ايشان همه 
س��ليقه ها را جذب مي كرد، با اين حال يك سرباز مطيع ولايت هم 
بود. وجهه مردمي داش��ت، فرهنگي بود. بي نهايت ساده زيست بود. 
همه سليقه ها گرد ايشان جمع مي شد، با اين حال از ارزش هاي خود 
عدول نمي كرد. ايش��ان فقط نماينده رهبري نبود بلكه خود را يك 
سرباز مخلص و مطيع رهبري مي دانس��ت كه وظيفه جذب و حلقه 
واسط بودن ميان طيف ها و س��لايق فكري را هم براي خود تعريف 
كرده بود. شما اگر نتوانيد ارتباط مؤثري با طيف ها و اقشار مختلف 
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 سياست، شعر و فرهنگ در گفت وگوی »جوان« با استاد افشين علا 

امام به شعر من شكل و هدف داد. اكنون وظيفه ابلاغ عظمت و حقانيت رهبری را بر دوش دارم

سیاست شعر من بسط دوستی درون نظام است

يك بار شاعري ش�عر عاش�قانه خواند، آقا خيلي 
تشويق كردند و گفتند شعر عاشقانه هم بگيد، ما 
مخالف نيس�تيم. بعد يك صحبتي كردند درباره 
مضمون عش�ق در ادبيات فارس�ي كه عش�ق در 
ادبيات فارس�ي همواره يك مضمون عفيفي بوده 
اس�ت. برخلاف ديگران و به ويژه اعراب كه درباره 
مضامين عاش�قانه خيل�ي بي پروا ش�عر گفته اند

ب��خش�ي از روش�ن�فكران م�ا ن�توانس�تند 
م�ع�دل خواس�ته هاي م�ردم را در انق�لاب 
از  همي�ن  ب�راي  و  كنن�د  درك  اس�لامي 
انق�لاب ج�ا ماندن�د و به كم�ك نظ�ام نيامدند

در اواخ�ر عمر خان�م بهبهان�ي را در خان�ه پوران 
فرخزاد ملاقات كردم. خانم پوران هم در خانه اش 
ب�ه روي همه ش�اعران ب�از ب�ود. من ه�م خيلي 
دوس�تش داش�تم. درويش و بي ادعا ب�ود و گاه به 
ش�وخي به من مي گفت با اينكه طرفدار آخوندها 
هس�تي، نمي دانم چ�را اين ق�در دوس�تت دارم!

پدر من ب�ا اينك�ه ف�ردي فرهنگي بود، دس�تگير 
ش�د و چند ماه در اوين ب�ود. به اته�ام اينكه اجداد 
او ارب�اب و مالك بوده ان�د و به مردم ظل�م كرده اند، 
در حالي ك�ه خاندان ما هميش�ه خوش�نام بودند و 
پدرم ب�ه جوانم�ردي ش�هره ب�ود، ولي بعض�ي از 
نيروهاي شهرس�تان برايش پرونده درست كردند، 
فض�اي شهرس�تا ن ها خيل�ي از ته�ران تندتر بود

وقتی از سيمين بهبهانی پرس�يدم كدام اشعارم را 
بيش�تر پس�نديد گفت دو غزلت را خيلی دوست 
داش�تم؛ يكی برای حضرت زه�را )س( و يكی هم 
برای ام البنين )س(.  در اواخر عمر به من گفت تو باور 
مذهبی داری،  مراقب باش مرا با آداب اسلامی دفن 
كنند. نامحرم نباشد سوره فجر را برای من زياد بخوان 

اوايل انقلاب به واسطه يك شعر به ديدار خصوصي 
با امام راحل رفتم. 13س�اله بودم، پيش از آن هم 
گرايش به انقلاب داشتم اما خيلي كودكانه، اما آن 
ديدار سبب شد سرنوشتم به انقلاب گره بخورد. 
اوج و فرودها هم سبب نشد پشيمان بشوم. پس از 
40سال هنوز همان حس و حال در من وجود دارد

ان
جو

ی |  
ير

ش
ده

ضا 
ر

  جواد محرمی 
 از كودكي و نوجواني ش�عر مي گفت ام�ا خودش مي گويد جاذب�ه امام خميني)ره( او را به مس�ير 
پرهياهويي رهنمون كرد و به ش�عر وی هدف و مس�يري پرطنين داد ت�ا فرازوفرودهاي زيادي 
را همگام با انقلاب اس�لامي طي كند. افش�ين علا در گفت وگو با »ج�وان« ديدگاهش را درباره 

مديريت فرهنگي در كش�ور مطرح و به خاطراتي از اولين مواجهه با امام راحل اش�اره مي كند و 
نيز برخي چالش هاي سياس�ي را مورد توجه قرار مي دهد. او سياست شعر خود را بسط دوستی 
درون نظام و ابلاغ عظمت و حقانيت امام و رهبر معظم انقلاب دانست. روزنامه جوان نيز به همين 
خاطر گفت وگوی ايش�ان را به طور كامل و به رغم همس�و نبودن با برخی نكات منتشر  می كند.

   استاد علا در گفت وگو با س�ردبير روزنامه در پاس�خ به اين نكته كه گاهی ش�عر سپيد برخی ش�اعران معاصر فاقد هرگونه 
 معن�ا، مفهوم و جذابيت اس�ت، گف�ت، بله من هم با ش�عر س�پيد ميانه ای ندارم. اغلب در ش�عر س�پيد اس�م ش�اعران مانده

و شعری از آنها در ذهن ها نمانده است!


